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 سال هاس��ت كه دولت بر درآمدهاي پايدار مانند ماليات تأكيد دارد و 
تقريباً تمام اقتصادهاي توسعه يافته يكي از راه هاي هدايت نقدينگي 
را به س��مت توليد ماليات مي دانند،اما آنچه در اين سال ها رخ داده با 
كمال تعجب اخذ ماليات توافقي از اصناف است كه بيش از 4 ميليون 
مؤدي را شامل مي شود. مالياتي كه در چند سال گذشته از سوي رئيس 
سابق سازمان امور مالياتي آورده اش را كمتر از حاشيه هاي احتمالي آن 
دانسته و امسال نيز در توافقي عجيب افزايش ماليات اصناف را از صفر 

تا 15 درصد اعلام كرده است. 
 اين به اين معناست كه متأسفانه همچنان اخذ ماليات به شكلي كيلويي 
و با س��نگ محك مميزان مالياتي انجام مي گيرد كه احتمالاً بيش از 
آنچه از بازار اطلاع داشته باشند و بر مبناي واقعيت هاي آماري ماليات 
اخذ كنند بر پايه دستورالعمل هاي به اصطلاح ماليات تعيين مي كنند 
و ميزان رفت و آمدهاي مؤديان يا مشاوران مالياتي به ادارات و مناطق 

امور مالياتي نرخ نهايي را مشخص مي كنند! 
ماليات هايي كه متأسفانه اين روزها بيش از همه مانع از ايجاد كسب و 
كار جديد مي ش��ود و مؤديان جديد و صاحبان حرفي كه در سال هاي 
اخير كس��ب و كار خود را راه انداخته اند به دليل نبود پايه مالياتي در 
سال هاي اخير بر مبناي كاملًا س��ليقه اي بايد ماليات بپردازند و نكته 
تأسف بار تر ان كه اين ماليات پرداخته ش��ده نيز مبنايي براي افزايش 

پرداخت ماليات براي سال هاي آتي آنها مي شود. 
 مالياتي كه به گفته برخي از مؤديان تاكنون بسياري از كسبه را به مرز 
تعطيلي كشانده است.  به عبارت بهتر نه ماليات هاي دريافتي بر مبناي 
منطقي قانع كننده براي مؤديان اخذ شده و نه سازمان امور مالياتي به 
عنوان حافظ منافع دولت و بيت المال درآمدهاي مناسبي را از اين نوع 
كس��ب و كار اخذ كرده و همگي اذعان داريم كه نبود مكانيزم درست 
مالياتي باعث تضعيف بخش توليدي و توسعه دلالي است كه معمولاً از 

چشم مأموران مالياتي خود را دور نگه مي دارند. 
ش��يوه فعلي به حدي ماليات اصناف را از عدالت به دور كرده كه وزير 
اقتصاد مجبور اس��ت از جملاتي همچون: »پ��ول زور نمي گيريم« و 
نمي خواهيم »مؤديان خوش حساب را شكنجه كنيم « استفاده كند. 

 نكته جال��ب توجه در مقابل چني��ن ناكارآمدي هاي��ي اظهار نظرات 
كارشناساني است كه معتقدند توافق اصناف با سازمان ماليات به دور 
از انصاف بوده و حداقل بايد ماليات اخذ شده ) نه از همه اصناف به طور 

يكسان( به طور متوسط بيش از 40 درصد و معادل نرخ تورم باشد. 
استدلال اين كارشناسان براين نگاه استوار است كه اگر كالاها حداقل 
40 درصد گران تر ش��ده كه البته در برخي م��وارد بيش 300 درصد 
بوده،بنابراين ماليات اخذ شده نيز بايد به همين تناسب افزايش درآمد 
اصناف بيشتر شود.  اما اگر چنين فضايي بر اخذ ماليات از اصناف حاكم 
است كه نه كارشناسان ونه دولت و نه اصناف راضي نيستند پس چرا 

تاكنون چاره اي جدي در اين باره در نظر گرفته نشده است؟ 
 گفته مي ش��ود مهم ترين دليل اين رفتار كژدار و مريز س��ازمان امور 
مالياتي ناشي از نگراني از اعتراضات احتمالي اصناف است، اما حقيقت 

به نظر چيز ديگري است !
 متأسفانه بايد اذعان داش��ت كه در اين باره مجري از خلأ قانوني رنج 
نمي برد و بر اساس تجارب جهاني قانون هاي بسيار مناسبي براي بهبود 
فضاي كسب و كار و اخذ ماليات تصويب شده است، اما قوانين بر زمين 

مانده در اين باره به ويژه صندوق مكانيزه فروش راه كار اصلي است. 
 مسيري كه در برخي كشورها از عمر اجراي آن دهها سال مي گذرد و با 
اجراي آن هم باعث تحقق نسبي عدالت مالياتي شده، هم عامل كنترل 
قاچاق و قيمت هاست و هم درآمد منطقي و متناسبي را براي دولت ها به 
ارمغان آورده است، با اين حال متأسفانه سال هاست كه اين قانون خاك 
مي خورد و اراده عملياتي كردن آن در اين باره يا با تخلفاتي مانند شركت 
كنتور سازي به باد رفته است ! آيا رئيس جديد سازمان امور مالياتي در 

اين باره گام عملياتي بر خواهد داشت ؟ 

وام مسكن همچنان كم تقاضا ماند
رش�د قيمت هاي مس�كن از س�ال گذش�ته س�بب ش�ده ركود 
در اين ب�ازار ادامه دار ش�ود و نتيجه اي�ن ركود در قيم�ت اوراق 
تس�هيلات مس�كن ه�م قاب�ل مش�اهده اس�ت؛چراكه در اين 
م�دت تقاض�ا ب�راي خري�د اي�ن اوراق ني�ز كاهش يافته اس�ت. 
به گزارش »ايسنا«، مدتي است كه قيمت اوراق تسهيلات مسكن بانك 
مسكن رشد يا افت چندان زيادي ندارد و اين اوراق در فرابورس ايران با 

حدود قيمت هر ورق 50 هزار تومان معامله مي شود. 
به عنوان نمونه امتياز تسهيلات مسكن مرداد پارسال تقريباً 4۹ هزار 
و ۹00 تومان است و امتياز تسهيلات مسكن دي ماه 13۹۶ نيز معادل 

4۹ هزار تومان داد و ستد مي شود. 
همچنين قيمت تعداد اندكي از اين اوراق بيش از 50 هزار تومان است. 
به عنوان نمونه اوراقي كه در فروردين 13۹۷ صادر شدند هر ورق 53 
هزار تومان داد و ستد مي شوند، اما در عين حال همانطور كه اشاره شد 

اكثريت اين اوراق در محدوده 50 هزار تومان داد و ستد مي شوند. 
به گفته بسياري از بنگاه داران خريد و فروش مسكن، در اين روزها بازار 
مسكن به دليل قيمت هاي غير منطقي راكد است. از سال گذشته كه 
ارزش پول ملي رو به كاهش گذاشت قيمت مسكن با رشد فزاينده اي 
مواجه شد. اين رشد قيمت ها سبب ش��ده كه وام مسكن نتواند كمك 

چنداني به خانه دار شدن بي خانه ها كند. 
  هزينه وام مسكن براي زوج هاي تهراني

در اين گزارش با توجه به ميانگين قيمت اوراق 50 هزار توماني، هزينه 
وام مسكن را براي اقشار مختلف محاس��به مي كنيم. زوج هاي تهراني 
براي دريافت وام 100 ميليون توماني مسكن بايد ۲00 برگه تسهيلات 
مس��كن خريداري كنند. آنها بايد 10 ميليون تومان صرف خريد اين 
۲00 برگ ها كنند. به اين مبلغ با احتساب ۲0 ميليون تومان وام جعاله 
كه بابت خريد آن بايد 40 برگ تسه خريداري شود، ۲ ميليون تومان 
اضافه مي شود. در نتيجه در مجموع بايد براي دريافت وام 1۲0 ميليون 

توماني مسكن حدود 1۲ ميليون تومان صرف شود. 
  هزينه وام مسكن براي زوج هاي غير تهراني

همچنين زوج هاي غير تهراني كه در شهرهايي با جمعيت بيش تر از ۲00 
هزار نفر جمعيت زندگي مي كنند، مي توانند تا سقف ۸0 ميليون تومان 
وام بگيرند كه براي گرفتن اين مبلغ باي��د 1۶0 ورق بهادار خريداري 
كنند و با اين حساب بايد ۸ ميليون تومان بابت خريد اين اوراق بپردازند 
كه با احتساب ۲ ميليون تومان براي خريد اوراق وام جعاله در مجموع 
براي دريافت وام 100 ميليون توماني بايد 10 ميليون تومان پرداخت 
كنند. علاوه بر اين، زوج هاي ساكن در ساير شهرهاي با جمعيت زير ۲00 
هزار نفر مي توانند براي گرفتن ۶0 ميليون تومان وام مسكن 1۲0 برگ 
بهادار خريداري كنند كه بايد ۶ ميليون تومان بابت خريد اوراق بپردازند. 
همچنين براي دريافت ۲0 ميليون تومان ديگر بابت وام جعاله نيز بايد 
۲ميليون تومان پرداخت كنن��د كه در مجموع ب��راي وام ۸0 ميليون 

توماني ۸ ميليون تومان از سوي زوجين بايد پرداخت شود. 
  هزينه وام مسكن براي مجردهاي تهراني

مجردهاي تهران��ي نيز مي توانند تا س��قف ۶0 ميلي��ون تومان و غير 
زوج هايي كه در مراكز استان هاي بالاي ۲00 هزار نفر جمعيت دارند تا 
سقف 50 ميليون تومان و در نهايت غير زوج هاي ساكن در ساير مناطق 
تا سقف 40 ميليون تومان وام دريافت كنند كه به ترتيب هر كدام بايد 
1۲0، 100 و ۸0 برگ بهادار اوراق تسهيلات مسكن را از فرابورس ايران 

خريداري كنند.

 قيمت هاي غيرواقعي 
در بازار خودرو مي شكند

رئيس انجمن صنايع همگن قطعه س�ازي گفت: با تكميل و عرضه 
خودروه�اي ناق�ص موج�ود در دو كارخانه بزرگ خودروس�ازي 
قيمت هاي غيرواقعي فعلي در بازار خودرو شكس�ته خواهد شد. 
محمدرضا نجفي منش در گفت وگو با »ايسنا« اظهار كرد: واقعيت اين 
است كه مشكلات از جايي شروع شد كه در سال هاي اخير و تا قبل از سال 
گذشته، شوراي رقابت در قيمت گذاري خودروها ورود كرده و قيمت هاي 
غيرواقعي براي خودروها تعيين كرد كه به دنبال آن ضرر و زيان نزديك 
به ۲0 هزار ميليارد توماني به صنعت خودرو وارد شد و توان شركت هاي 
خودروساز را در پرداخت بدهي ها به قطعه سازان از بين برد، بنابراين آنها 
نيز نتوانس��تند به موقع مواد اوليه مورد نياز خود را تأمين كنند. رئيس 
انجمن صنايع همگن قطعه سازي با بيان اينكه براي تصميم گيري جهت 
حل اين معضل نيز دير اقدام شد، گفت: اما به هر حال قيمت ها را به سمت 
قيمت هاي اعلامي از سوي خودروسازان و در حاشيه بازار بردند كه البته 
آن هم عملي نشد و تنها قيمت حاشيه بازار براي بهمن ماه مشخص شد. 
اين باعث شد كه در بازار با توجه به حجم عظيمي از نقدينگي كه وجود 
داش��ت و تبليغاتي كه در اين زمينه صورت گرفت، بسياري از مردم و 
بيشتر دلالان به اين بازار هجوم بياورند و اين زمينه ايجاد شد كه دلالان 

و واسطه ها بتوانند قيمت خودروها را غيرواقعي بالا ببرند. 
وي افزود: بنابراين با توجه به اينكه بيش از 150 هزار دستگاه خودروي 
ناق��ص در كارخانه ها منتظر قطعه هس��تند و قطعه ها ني��ز در انتظار 
نقدينگي؛ در اين زمينه اقداماتي در حال انجام اس��ت و به زودي اين 
خودروها وارد بازار ش��ده و قيمت ه��اي غيرواقعي را در ب��ازار خواهد 

شكست و به قيمت هاي واقعي نزديك خواهد كرد. 
اين كارش��ناس صنعت خودرو در ادامه اظهار كرد: لذا به مردم توصيه 
مي كنيم در اين شرايط حفظ ارزش دارايي هاي خود را در بازار خودرو 

جست وجو نكنند. 
.............................................................................................................................

 ارسال بازرس به بانك ها 
براي نظارت بر اجراي قانون چك

عضو كميسيون شوراها و امور داخلي كش�ور با اشاره به كم كاري 
بانك ها در اجراي قان�ون جديد چك گفت: بان�ك مركزي بايد با 
بانك هايي كه به بخش�نامه عمل نمي كنند، برخورد كند كه البته 
بازرسي از آنها به دستور قائم مقام بانك مركزي شروع شده است. 
ابوالفضل ابوترابي در گفت وگو با »فارس« با اش��اره به ابلاغ بخشنامه 
بانك مركزي براي اج��راي قانون جدي��د صدور چ��ك در تاريخ ۲۸ 
اسفندماه ۹۷ گفت: اين بخشنامه به مديران عامل تمامي بانك ها ابلاغ 
شده است و بانك ها نيز مكلف هستند اين بخشنامه را به تمام شعب خود 
در سراسر كش��ور ابلاغ كرده و آن  را اجرايي كنند. طبق اين بخشنامه 

مقرر شد چك  هاي برگشتي بايد داراي يك كد رهگيري باشند. 
وي درب��اره فوايد درج كدرهگي��ري گفت:وقتي اي��ن كدرهگيري روي 
گواهينامه عدم پرداخت چك هاي برگش��تي درج شود، دو خصلت براي 
آن به وجود مي آيد. اولين خصلت اين است كه در صورت برگشت خوردن 
چك، از حساب هاي ديگر صادركننده در همان بانك مبلغ كسري چك 
برداشته شده و به دارنده چك داده مي شود. نماينده مردم نجف آباد افزود: 
خصلت خوب دوم اين است كه اين گواهينامه عدم پرداخت در حكم صدور 
رأي قطعي دادگستري اس��ت. افراد مي توانند درصورت برگشت خوردن 
چك هايش��ان با ارائه گواهي نامه عدم پرداختي كه كد رهگيري دارد به 
دفاتر خدمات قضايي، تقاضاي صدور مس��تقيم اجرائيه كنند. تأكيد من 
روي اين است كه حتماً گواهينامه عدم پرداخت بايد كد رهگيري داشته 
باشد. ابوترابي ادامه داد: بدين وسيله فرايند دو تا سه ساله  دادرسي در مورد 
چك هاي برگشتي را با اين كد رهگيري حذف كرديم. دستورالعمل اين 
اقدام براي شعب بانك ها بخشنامه شد و به آنها ابلاغ شد، بانك ها هم مكلف 

هستند در تمام شعب در سرتاسر ايران اين بخشنامه را اعمال كنند. 
.............................................................................................................................

ماجراي اخاذي ۱۰۰۰ ميلياردي از يك 
شركت بزرگ ايراني 

سرپرست سازمان توسعه تجارت با اش�اره به عدم آشنايي كافي 
شركت هاي ايراني به ملزومات برندسازي، از ثبت برند يك شركت 
بسيار بزرگ ايراني در خارج توسط يكي از مديران سابق آن خبر داد 
كه براي بازگرداندن حق برند، ۱۰۰۰ ميليارد تومان طلب كرده است. 
محمدرضا مودودي در گفت وگو با »تسنيم« با اشاره به لزوم حمايت هاي 
غيرمالي و خصوصاً آموزشي در بحث برندسازي براي شركت ها و توليدات 
محصولات صادراتي كش��ورمان اظه��ار كرد: در كش��ورهاي مختلف 
در هيچ يك از موارد، حمايت هاي صادراتي به ش��كل مس��تقيم انجام 
نمي شود و متدولوژي طراحي شده ما براي حمايت از صادرات، به شيوه 
كشورهاي موفق دنيا است. سرپرست س��ازمان توسعه تجارت با بيان 
اينكه متأسفانه به لحاظ توانمندي صادراتي، كشور ما توسعه لازم را پيدا 
نكرده است، گفت: باعث تأسف است كه امروز برخي شركت هاي بزرگ و 
برندهاي مطرح ايراني اعلام مي كنند برندشان را در خارج به نام شركت 
يا افراد ديگري ثبت كرده اند؛ اين مشكل هيچ ربطي به حمايت هاي مادي 
ندارد، بلكه اين مشكل بر اساس يك ضعف فرهنگي در بخش بين المللي 
و تبليغاتي رخ مي دهد. وي گفت: اين يك ضعف بزرگ است كه برخي 
شركت هاي بزرگ ما هنوز نمي دانند كه پيش از شروع تبليغاتشان براي 

برند محصولات توليدي، بايد آن برند را در دنيا ثبت كنند. 
مودودي اضافه كرد: به عنوان مثال برند يك شركت بسيار بزرگ كه در 
سطح ملي هم فعاليت دارد و يكي از ارگان هاي عمومي صاحب آن است، 
در خارج كشور توس��ط فرد ديگري كه از قضا از داخل همان مجموعه 
هم بوده ثبت شده و آن فرد نيز براي برگرداندن حق برند به اين شركت 
بزرگ درخواست 1000 ميليارد تومان كرده است. متأسفانه اين يك 
داستان خطرناكي است كه در كمين برند شركت هاي ايراني قرار دارد، 
افزود: علاوه بر اين، من در س��فرم به افغانس��تان متوجه شدم يكي از 
برندهاي بهداشتي كه ما تبليغات گس��ترده اي هم برايش داشته ايم و 
اتفاقاً جزو محصولات صادراتي ما هم هست، در اين كشور ثبت شده و 

محصولي دقيقاً به همان شكل در آنجا در حال توليد است.

آيا امريكا در تحريم صنعت پتروشيمي ايران موفق خواهد بود؟

پتروشيمي آسيبي از تحريم ها نمي بيند
كارشناسان پتروشيمي  معتقدند كه تحريم های پتروشيمي غيرقابل اجراترين تحريم های تاكنون وضع شده است

وزارت خزان�ه داري امري�كا در حالي تجارت 
محصولات پتروشيمي را تحريم كرد كه منابع 
غربي از بي تأثير بودن اين تحريم ها گفته اند. 
به گزارش »جوان«،  ماه ها بود كه زمزمه تحريم 
صادرات محصولات پتروشيمي و شرك�ت هاي 
توليدي به گوش مي رس��يد تا جمعه ش��ب كه 
وزارت خزانه داري امريكا نزديك 40 ش��ركت را 
در ليست تحريم قرار داد.  هلدينگ خليج فارس 
كه بزرگ ترين هلدينگ صنعت پتروشيمي ايران 
به شمار مي رود به همراه 3۹ شركت زيرمجموعه 
و نمايندگي فروش خارج از كش��ور آن مشمول 
تحريم هاي جديد امريكا قرار گرفته اند.  مطابق 
اعلام وزارت خزان��ه داري امريكا هلدينگ خليج 
فارس 40 درص��د ظرفيت تولي��د و 50 درصد 
ارزش صادرات صنعت پتروش��يمي ايران را در 

اختيار دارد. 
وزارت خزانه داري امريكا با استناد به سخنان سال 
گذشته وزير نفت دولت جمهوري اسلامي مدعي 
شده كه قرارگاه خاتم الانبياء كه بازوي اقتصادي 
و مهندسي سپاه پاس��داران محسوب مي شود،  
در مجموع 10 پروژه فعال به ارزش ۲۲ ميليارد 
دلار در صنعت پتروش��يمي ايران دارد كه رقم 
اين قراردادها معادل چهار برابر بودجه رسمي و 

دولتي سپاه پاسداران است. 
  غيرقابل اجراترين تصميم 

بهزاد محمدي، مديرعامل ش��ركت ملي صنايع 
پتروشيمي در خصوص تحريم پتروشيمي گفت: 
از نظر ما پتروشيمي صنعتي تحريم پذير نيست و 
تاب آوري بالايي دارد،  اما بايد خودمان را براي هر 

اتفاق و شرايطي آماده كنيم. 
وي افزود: فروش محصولات پتروشيمي در 
مقابل فروش نفت شرايط متفاوتي دارد و به 
عنوان نمونه همچون نفت مبادي مشخص 
صادراتي و نفتكش هاي عظيم قابل رديابي 
ندارد.  پتروشيمي حداقل 350 نوع محصول با 
صدها خريدار به دهها مقصد صادراتي دارد و 
به همين دليل انعطاف پذيري اش بالاست.  به 
عبارتي صنعت پتروشيمي شرايط مختلفي 
در حم��ل زمين��ي و درياي��ي دارد و تن��وع 

محصول و مش��تري نمي گذارد، اين صنعت 
تحريم پذير باشد. 

  قابل تحريم نيستيم
احم��د صرام��ي،  عض��و هيئت مدي��ره اتحاديه 
صادركنن��دگان فرآورده ه��اي نف��ت،  گاز و 
پتروش��يمي در گفت و گو با »مهر« با اش��اره به 
اعم��ال تحريم هاي تازه از س��وي امري��كا عليه 
صنعت پتروش��يمي ايران گفت: تحريم و ايجاد 
فش��ار بر منابع درآمدي ايران تازه نيست و تنها 
در دوره هاي سياس��ي مختلف در امريكا نوع آن 
متفاوت بوده است،  بنابراين صنعت پتروشيمي 

با مشكل تازه اي رو به رو نشده است. 
وي با بي��ان اينكه صنعت پتروش��يمي طي 15 
سال گذشته از رشد خوبي برخوردار بوده است،  
ادامه داد: اين صنعت با استفاده حداكثري از توان 
داخلي،  خريد تجهيزات داخلي،  توليد فناوري يا 
انتقال آن از طرق مختلف و… زمينه جهت رشد 

خود را فراهم كرده است. 
صرامي ب��ا تأكيد بر اينكه مط��رح كردن تحريم 
صنعت پتروش��يمي اي��ران،  ب��ازي رواني عليه 
كش��ورمان اس��ت،  اظه��ار داش��ت: برخ��ي از 
پتروش��يمي هاي موج��ود در فهرس��ت جديد 
تحريمي امريكا،  از س��ال قبل تحري��م بودند.  از 
طرفي بايد دقت داش��ت كه نوع و ميزان توليد 
محصولات پتروش��يمي ايران به نحوي نيست 
كه بتوان آن را از ب��ازار حذف كرد؛ چرا كه برخي 
از محصولات ت��ك محصول ب��وده و خريداران 
به آن وابس��تگي دارند.  از س��ويي ديگر قرارداد 
خريد محصولات پتروش��يمي بلند مدت بوده و 
قيمتگذاري آنها نيز بر اساس نرخ هاي بين المللي 
اس��ت و نمي توان ب��ازه قيمتي را به ط��ور غير 
استاندارد كاهش داد؛ چرا كه نرخ ساير محصولات 

نيز متأثر مي شود. 
اين عضو هيئت مدي��ره اتحاديه صادركنندگان 
فرآورده هاي نفت، گاز و پتروشيمي ميزان ورود 
ارز پتروشيمي هاي فعال در اين اتحاديه به كشور 
را تا پايان سال ۹۷ بالغ بر ۷0 درصد اعلام كرد و 
افزود: ميزان درآمد صادراتي بخش پتروشيمي 
اين اتحاديه در س��ال ۹۷ حدود 11/۲ ميليارد 

دلار بود كه از اين ميزان نزديك به ۹ ميليارد دلار 
وارد كشور شد. 

  نااميدي رويترز
خبرگزاري رويترز هم درباره تحريم پتروشيمي 
ايران نوشت: يك مقام سابق وزارت خزانه داري 
امريكا كه تحليلگر مس��ائل ايران اس��ت، گفت،  
تحريم  جدي��د اثر اندكي خواهد داش��ت،  چون 
ش��ركت هاي غيرامريكايي ت��ا الان هم به دليل 
تحريم هاي فعلي از تجارت با بخش پتروشيمي 

ايران خودداري مي كردند. 
»س��وزان ملوني« عضو انديش��كده بروكينگز،  
تحريم هاي جديد را اقدامي »زائد« توصيف كرد 
كه تعمداً با هدف القاي اين برداشت وضع شده 
كه تعامل با كل اقتصاد ايران ممنوع است. او گفته 
»اثر خالص« اين اقدام،  نسبتاً ناچيز خواهد بود.  
مقام س��ابق خزانه داري امريكا كه به شرط عدم 
افش��اي نام با رويترز مصاحبه كرده، گفته كه اثر 
اين تحريم ها محدود خواهد بود.  وي گفت: »اثر 
اين تحريم ها،  محدود خواهد بود.  فكر نمي كنم 
اكثر ش��ركت هاي چندمليتي بزرگ،  تعاملي با 

آنها داشتند«. 
  شكست امريكا حتمي است

مديرعامل اسبق شركت ملي صنايع پتروشيمي 
هم با اشاره به اينكه در تحريم هاي گذشته كه از 
سوي سازمان ملل اعمال شد فروش محصولات 
پتروشيمي ادامه داشت، گفت: امريكا هم مي داند 

كه صنعت پتروشيمي تحريم پذير نيست. 
عبدالحسين بيات در گفت وگو با »فارس« با اشاره 
به دوره پيش تحريم هاي پتروش��يمي گفت: در 
آن دوره ايران محصولات پتروشيمي را به فروش 
مي رساند، اما كمي سختي كار بيشتر شده بود؛ با 
اين حال در آن شرايط نيز محصولات پتروشيمي 

ايران صادر مي شد. 
مديرعامل اسبق شركت ملي صنايع پتروشيمي 
تصريح كرد: مسئوليت توليد و فروش محصولات 
پتروش��يمي در اختيار بخش خصوصي اس��ت 
بنابراين به دليل چابكي بخش خصوصي مي توان 
اميدوار بود كه محصولات توليد شده به راحتي 
صادر شود؛ طبعاً از تجارب گذش��ته نيز در اين 

زمينه درس گرفته مي شود و اين تجارب مانع از 
اختلال جدي در صادرات محصولات پتروشيمي 
ش��د كه خوش��بختانه اين كار از عه��ده بخش 
خصوصي ب��ر خواهد آم��د.  اين موض��وع را نيز 
امريكايي ه��ا مي دانند و تنها از اي��ن موضوع به 
دنبال منافع سياسي خود هستند، زيرا در شرايط 
تحريم گذشته كه از سوي س��ازمان ملل اعمال 
شده بود توانستيم محصولات خود را بفروشيم 
و اكنون كه فقط تحريم هاي امريكا مطرح است، 

شرايط سخت تر از گذشته نيست. 
  راهكارهاي ساده

مدير اس��بق صنايع پايين دس��تي شركت ملي 
صنايع پتروش��يمي با اش��اره به اينكه كيفيت 
محص��ولات پتروش��يمي اي��ران ش��ناخته 
شده اس��ت، گفت: اي��ن محصولات ب��ه راحتي 
قابل تحريم نيس��ت.  محمد زيار ادامه داد: نفت 
خام در احجام بالا بارگيري مي ش��ود و كش��تي 
حمل كننده نفت خام و ميعانات گازي به راحتي 
قابل شناسايي است، اما محصولات پتروشيمي 

اينگونه نيستند. 
مدير اس��بق صنايع پايين دس��تي شركت ملي 
پتروشيمي با اش��اره به اينكه پتروشيمي نيز دو 
نوع محصول توليد مي كند، گفت : اولين محصول 
مواد خش��ك و پليمري هس��تند كه اين مواد و 
محصولات را مي تواند در احجام پايين و به صورت 
كانتينري صادر كرد.  موضوع مهم در اين زمينه 
فرآيند فروش و مس��ائل مالي است به طوري كه 
در خصوص فروش و خدمات پ��س از فروش به 
دليل آنكه محصولات ايران در بازار شناخته شده 
هستند احتياج به خدمات پس از فروش ندارد.  
از طرف ديگر ما در دوره تحريم قبلي توانستيم 
اين محصولات را به راحتي صادر كنيم، زيرا قابل 

ردگيري هم نيستند.  
وي با اش��اره به اينك��ه بانك مرك��زي مي تواند 
سياس��ت هاي خود را تغيير دهد تا ارز حاصل از 
صادرات پتروش��يمي به راحتي به داخل كشور 
ورود پيدا كند، گف��ت: احجام اي��ن ارز نيز زياد 
نيس��ت و مي توان در حجم ه��اي كوچك وارد 

كشور كرد. 
زيار با اش��اره به اينكه موضوع مه��م در صادرات 
پتروش��يمي موضوع مربوط به مواد آروماتيكي و 
متانولي است كه اين مواد مايع هستند و مي تواند 
در تحريم چالش هايي را براي ما ايجاد كند، گفت: 
اما در تحريم هاي گذشته شركت هايي كه اينگونه 
مواد را توليد مي كردند، اقدام به خريد كشتي هاي 
حمل كردند و عملًا محصولات خود را خودش��ان 
حمل مي كردند كه از اين نظر امنيت صادرات نيز 
محقق شده بود و در شرايط فعلي نيز اين شركت ها 
مي توانند مانند گذش��ته خودش��ان محصولات 
توليدي را حمل و به بازارهاي مقصد ارسال كنند.  
اين كارش��ناس صنعت پتروش��يمي با اشاره به 
اينكه شركت هاي توليدكننده محصولات جامد 
پتروشيمي نيز مي توانند از اين راهكار استفاده 
كرده و محصولات خود را خودشان صادر كنند 
كه در اين صورت ديگر مش��كلي پيش روي آنها 
وجود ندارد،  اظهار داش��ت: اما بهترين راه براي 
اينكه محصولات پتروشيمي ايران مورد تحريم 
قرار نگيرد،  اين است كه بتوانيم آن را در زنجيره 
ارزش به مواد نهايي و محصولات نهايي تبديل 
كنيم كه در اي��ن صورت به راحت��ي مي توانيم 
محصولات خ��ود را ك��ه از پتروش��يمي توليد 
شده اند، صادر كنيم كه در اين زمينه ضعف هايي 
وجود داشته است كه شرايط تحريم پتروشيمي 
مي تواند ما را به س��مت تكميل زنجيره ارزش و 

جلوگيري از خام فروشي هدايت كند.

رئيس كميس�يون تخصصي ط�لا و جواه�ر اتاق اصناف كش�ور 
ب�ا بي�ان اينك�ه بح�ث ماليات ب�ر س�كه تأثي�ري بر قيم�ت آن 
ندارد، گفت: قيمت س�كه ح�دود 4۵۰ه�زار تومان حب�اب دارد. 
محمد كشتي آراي در گفت وگو با خانه ملت، درباره اخذ ماليات از سكه 
گفت:بحث ماليات بر سكه تأثيري بر قيمت آن ندارد؛ چراكه اين ماليات 
از افرادي اخذ مي شود كه در پيش ثبت نام سكه از بانك مركزي تعداد 

زيادي سكه دريافت كرده اند. 

 وي با بيان اينكه اخذ ماليات شامل معاملات عادي سكه نمي شود، ادامه 
داد: كساني كه در ثبت نام عمومي سال ۹۶ سكه دريافت كرده اند، امروز 
اگر بخواهند سكه هاي خود را بفروشند، سود زيادي كسب مي كنند كه 

سازمان امور مالياتي از آن سود ماليات دريافت مي كند. 
كشتي آراي تأكيد كرد: ماليات بر سكه تأثيري در بازار نخواهد داشت و 
اين ماليات از افرادي اخذ مي شود كه براي خريد سكه ثبت نام كرده اند 
و براي مردم عادي نيس��ت؛چراكه كه طبق قوانين جاري كشور به هر 

درآمدي ماليات تعلق مي گيرد و اين ماليات نيز به نوعي ماليات بر درآمد 
است. رئيس كميسيون تخصصي طلا و جواهر اتاق اصناف كشور، در 
خصوص موضوعاتي همچون ساخت طلاي 14عيار تصريح كرد: حدود 
10 سال پيش كه قيمت طلا افزايش يافت، از طريق جهاد دانشگاهي 
از مردم درباره طلاي 14 عيار يا 1۸ عيار نظرس��نجي شد كه براساس 
آن بيش از ۸0 درصد مردم تمايل داشتند كه طلا 1۸ عيار باشد، چراكه 

استاندارد طلا اين عيار است، بنابراين بحث 14 عيار منتفي است.

نرخ سكه ۴۵۰ هزار تومان حباب دارد
  خبر  کوتاه

مهران   ابراهيميان

 

 آگهى تغییرات شرکت تعاونى مسکن ایثارگران پگاه 
رزم آوران به شماره ثبت 176000 و شناسه ملى 10102183630

سازمان ثبت اسناد و املاك کشور
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجارى تهران (491984)

آگهى مفقودي
ــدل 1390  ــد 131L م ــواري پرای ــودروي س ــبز خ ــرگ س ب
بــه رنــگ نقــره اي متالیــک بــه شــماره شــهربانی ایــران 
ــماره  ــور40244019 و ش ــماره موت ــه ش 68 - 117 ن 84 ب
شاســی S1412290743657 بــه نــام  رضــا کیامنــش مفقود 

ــاقط می باشــد. ــار س ــه اعتب ــده و از درج گردی

آگهى مفقودي
ــد  ــواري پرای ــودروي س ــی خ ــرگ کمپان ــبز  و ب ــرگ س ب
ــی  ــفید روغن ــگ س ــه رن ــدل 1389 ب ــس اي م ــی ایک ــی ت ج
بــه شــماره شــهربانی ایــران 99- 128ب 81 بــه شــماره 
ــام  ــه ن ــور3632057 و شــماره شاســی S1412289632911 ب موت
ســیده ملــک آرا عظیمــی مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار 

ســاقط می باشــد.

معاون مديريت 
توسعه بازرگاني   بازار

جهاد كش�اورزي اس�تان تهران با اشاره به 
خريد حق العمل كاري محصول كش�اورزان 
در ميدان مركزي ميوه گفت: پول كشاورزان 
به صورت چكي و حتي در مواردي شش ماهه 
تسويه مي شود، درحالي كه بار فروشان آن را 

نقدي فروخته اند. 
علي كوهستاني، معاون مديريت توسعه بازرگاني 
جهادكش��اورزي اس��تان تهران در گفت وگو با 
تس��نيم اظهار كرد: سهم كش��اورزان از قيمت 
فروش انواع ميوه در بازار بس��يار اندك است. وي 
فزود: محصولات كشاورزان در ميدان هاي ميوه 
)عمده فروشي ها( به صورت حق العملي به فروش 
مي رس��د درحالي كه قيمت هاي فروش معلوم 
نيست و بارفروش��ان هر قيمتي را به كشاورزان 

بگويند آنها مجبور به پذيرش هستند. 

معاون مديريت توس��عه بازرگاني جهاد كشاورزي 
استان تهران ادامه داد: پول كشاورزان نيز به صورت 
چكي و حتي در م��واردي به صورت ش��ش ماهه 
تسويه مي شود، درحالي كه بار فروشان ميادين ميوه 
محصول خود را به صورت نقد به فروش رسانده اند. 
وجود حلقه هاي واسط در برخي از موارد مورد نياز 
اس��ت و نمي توان همه آنها را از بين ب��رد، اما بايد 
مديريت شده باشد.  كوهستاني افزود: معتقد به اين 
نيستم كه خود كشاورزان اقدام به توزيع كنند، زيرا 
كشاورز تنها مسئوليت توليد را در اختيار دارد و اين 
امر باعث غافل شدن از توليد مي شود؛ حرفه توليد 
و توزيع از يكديگر جدا هس��تند.  معاون مديريت 
توسعه بازرگاني جهاد كشاورزي استان تهران ادامه 
داد: مي توان تشكل هاي توليدي بخش كشاورزي 
را توانمند كرد تا عرضه مستقيم كالا را داشته باشند 
كه اين امر به معني كساد كردن بازار خرده فروشي ها 

نيست، بلكه براي تنظيم بازار است.

خرید نسيه ای فروش نقدی

وحيد   حاجی پور
  گزارش   یک


